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S létem je spojená řada problémů, které veterináři v ostatních ročních obdobích tolik řešit nemusejí. Osiny
jsou jedním z nich.

Co jsou osiny…

U některých druhů trav jsou to velmi tuhé a ostré části ochranného obalu květů a následně semínek trav.
Když tráva odkvete, uvolňují se osiny z klásku do okolí. Nepříjemné druhy travin jsou ječmen myší a sveřep
jalový. Ječmen roste často na neudržovaných zelených plochách, u zdí budov, podél silnic a chodníků.
Sveřep se objevuje na suchých místech, často roste v písčitých půdách u vody.

Jaké problémy mohou osiny způsobit….

Pokud se pes prohání odkvétající  loukou nebo trávníkem, osiny se snadno zachytí  v dlouhé srsti,  ve
spojivce oka, zapíchnou se do kůže na tlapkách nebo se dostanou hluboko do zvukovodu. Občas se může
stát, že pes osinu vdechne a ta se může zachytit v nose nebo se docestovat i do dolních dýchacích cest.
Tam, kde se osina zachytí, způsobí bolestivé poranění a následně zánětlivou reakci. Velmi vážná můžou
být poranění očí, kdy osina dokáže proniknout rohovkou a dostává se tak hluboko do samotného oka.

Poměrně často se stává, že osina po zabodnutí do kůže nebo spojivky cestuje dál a může způsobit hnisavá
ložiska nebo píštěle ve vzdálenosti několika centimetrů od původního poranění.

Kdy hledat osinu…

Podezření na osinu by měli majitelé mít vždy, když po venčení ve vysoké trávě nebo poli pes začne
frkat/kašlat, třepe hlavou nebo si drbe ucho, začne si třít oko, které začne slzet nebo se objeví kulhání
společně s rankou nebo bolestivým otokem mezi prsty.

Jak osinu odstranit…

Odstranění  osiny  často  nebývá  snadné  a  vyžaduje  určitou  zkušenost.  Přenechte  je  proto  raději
veterinárnímu lékaři. Samotné odstranění osiny může být pro zvíře velmi nepříjemné a bolestivé, připravte
se proto na to, že ošetření bude nejspíš probíhat v sedaci nebo celkové anestezii. Po odstranění se ovšem
vašemu mazlíčkovi uleví.

Kromě psů osiny občas potrápí kočky, výjimečně i králíky nebo morčata. Jsou to ale mnohem vzácnější
případy.

MVDr. Hana Horáková



Štěně s osinou, foto: MVDr. Petr Soukup

http://vetkom.cz/getFile/case:show/id:515265/2024-08-13%2022:17:34.000000/2024-08-16-%C5%A1t%C4%9Bn%C4%9B%20s%20osinou%20Petr%20Soukup.jpg.jpeg


Štěně s osinou v oku, foto: MVDr.  Petr Soukup

http://vetkom.cz/getFile/case:show/id:515266/2024-08-13%2022:17:59.000000/2024-08-16-%C5%A1t%C4%9Bn%C4%9B%20s%20osinou%20v%20oku%20Petr%20Soukup.jpg.jpeg


Osiny z očí, foto: MVDr. Petr Soukup

http://vetkom.cz/getFile/case:show/id:515263/2024-08-13%2022:17:04.000000/2024-08-16-osiny%20z%20o%C4%8D%C3%AD%20Petr%20Soukup.jpg.jpeg


Osiny z oka Yorkshirského teriéra, foto: MVDr. Jana Janoušková

http://vetkom.cz/getFile/case:show/id:515264/2024-08-13%2022:17:21.000000/2024-08-16-osiny%20z%20oka%20YT%20Jana%20Janou%C5%A1kov%C3%A1.jpg.jpeg


Osina z oka Flat coated retrívra, foto: MVDr. Jana Hečková

http://vetkom.cz/getFile/case:show/id:515262/2024-08-13%2022:16:47.000000/2024-08-16-osina%20z%20oka%20flat%20coated%20retr%C3%ADvra%20Jana%20He%C4%8Dkov%C3%A1.jpg.jpeg

